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ساختمان های شیشه ای
اجرای نمای شیشه ای در تهران ممنوع است

یکشــنبه یکشــنبه 11 بهمن  بهمن 14021402- شماره - شماره 90089008
بهره برداری از 3ایستگاه در خط 6

حمید هیدارن، مدیر روابط عمومی متروی تهران: براســاس برنامه ریزی های انجام شــده تا پایان سال 
3 ایستگاه آیت الله کاشانی، ایستگاه شهدای کن و ایستگاه بهار شیراز در نیمه مرکزی خط۶ مترو وارد 

مدار بهره برداری می شود.

سرمایه گذاری بخش خصوصی در حمل ونقل پاک
 شادی مالکی، سرپرست سازمان تاکسیرانی شهر تهران: اولویت مدیریت شهری فراهم کردن بستر مناسب 
برای ســرمایه گذاری بخــش خصوصی در حمل ونقل پاک اســت و ســازمان ایــن آمادگــی را دارد تا در راســتای 

تاکسی های برقی، ایستگاه های شارژ خودرو و سایر موضوعات مرتبط، همکاری های لازم را به عمل آورد.

بانک های  پرداخت کننده تسهیلات مسکن ایثارگران معرفی شوند
طبق قانون هر سال تا پایان خرداد  ماه باید شرایط تسهیلات 
ارزان قیمت مسکن ایثارگران اعلام و پرداخت ها انجام شده 
باشد اما بانک مرکزی در آستانه  ماه یازدهم هنوز بانک عامل 
را برای پرداخت این تسهیلات اعلام نکرده است. آبان امسال 
هم مصوبه ای درخصوص وام مســکن جانبازان تصویب شد 
اما هنوز ابلاغ نشــده اســت درحالی که برخی خانواده های 
ایثارگر خانه خریداری کــرده و در پرداخت تکمیلی وام به 
مشکل برخورده اند. لطفا مسئولان به وعده های خود و قانون 

عمل کنند.
جهانپور از تهران 

باندبازی برخی پزشکان  زاهدان
چند بیمارســتان دولتی و مجهز و دارای امکانات زاهدان، 
مناســب برای انواع عمل های جراحی  هســتند، اما برخی 
پزشــکان بیماران را از این بیمارســتان به بیمارستان های 
خصوصی پاس می دهنــد. اگر هم در بیمارســتان دولتی 
جراحی ای انجام شــود گاهی رقمی را به صورت پول نقد و 
ســکه طلا از بیمار می گیرند. به عنوان کارمند بیمارستان 
از این وضع بسیار ناراحت هســتم و دلم برای همشهریانم 
می سوزد که چنین رفتاری با آنها می شود. لطفا در این زمینه 

نظارت شود.
میرشکار از زاهدان

کارت های سوخت در اداره پست مهر عدم حضور گیرنده می خورند
متأسفانه گاهی مأموران پست در آوردن کارت های سوخت 
به آدرس های اعلام شــده کوتاهی می کنند. با بررسی کد 
رهگیری کارت های سوخت سپرده شــده به پست، جمله 
»به بایگانی ارسال شد« نوشته و قید شده است که گیرنده 
برای بار اول و دوم در منزل حضور نداشت! بعد از چندین بار 
شنیدن این موضوع از اقوام و و دوستان و اینکه باید حضوری 
برای گرفتن کارت سوخت مراجعه شود، این اتفاق برای من 
هم افتاد. دوربین مدار بسته منزل را بررسی کردم و متوجه 
شدم که مأمور پست اصلا به آدرس منزل مراجعه نکرده است. 
بعد از چند بار تماس و شــکایت، بالاخره مأمور پست کارت 
ســوخت را حضوری آورد. این در حالی است که قبلا هزینه 
ارسال کارت ســوخت پرداخت شده است. در زمان مراجعه 
هم مشاهده می کنید که حجم انبوهی از کارت های هوشمند 
سوخت روی هم انباشته شده است! جا دارد مسئولان پست 

برای رفع این مشکل تدابیری بیندیشند.
 ربیعی از تهران 

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

نمای شیشه ای در ساختمان های 
اداری و دولتی 

چمران در ادامه با انتقاد از نمای شیشــه ای برخی 
از ســاختمان های اداری و دولتــی، گفت: »منازل 
مســکونی اجازه ندارند نمای شیشه ای و کامپوزیت 
داشته باشند، اما در ســاختمان های اداری شرایط 
دیگری وجود دارد و برخی اصرار بر نمای شیشه ای 
دارند و اصرار آنها روی ســاختمان های بلندی است 
که سرتاسر شیشه هستند؛ این در حالی است که هم 
اسراف انرژی صورت می گیرد و خطرات بعدی دارد و 
هم از نظر زیبایی، جذابیت چندانی ندارد، اما متأسفانه 

در برخی ساختمان های اداری دنبال می شود.

عدم امکان ورود به نماهای  شیشه ای قدیمی
معاون معماری و شهرسازی شهر تهران درباره ساختمان های نمای شیشه ای شهر تهران تأکید 
می کند که اصلاح یا تغییر این نماها از اختیارات قانونی مدیریت شهری خارج است و در این 
رابطه می گوید: »زمانی که شهر تهران برای اجرای نما هیچ تعریف و ضابطه ای نداشت، نماهای 
ناهمگون و یک نوع اغتشاش بصری در سطح شهر به ویژه مسیرهای اصلی شکل گرفته است. در 
حال حاضر شهرداری کمیته های نمایی دارد که متشکل از ۲ استاد دانشگاه، یک استاد معمار و 
یک استاد طراح شهری، یک نماینده از شهرداری منطقه و یک ناظر از شورای شهر است که تمام 
نماها به تصویب این کمیته می رسد و دیگر شاهد چنین اتفاق هایی نخواهیم بود. برای نماهای 
ساخته شده در سال های گذشته که پایان کار گرفته اند دیگر اقدام خاصی نمی توان انجام داد 
و به لحاظ قانونی امکان اینکه بخواهیم برای اصلاح یا تغییر آنها ورود پیدا کنیم، وجود ندارد.«

چرا نمای شیشه ای در برخی کشورها رایج است؟
بهمن کوهزادی، معاون معماری و شهرسازی و عضو کمیته نمای منطقه 18تهران درباره استفاده از 
نمای شیشه ای در برخی از ساختمان های شهر می گوید: »سختگیری و ایجاد محدودیت هایی در 
ساخت نمای شیشه ای در شهر تهران به اواسط دهه 80 برمی گردد که به مرور این سختگیری و ایجاد 
محدودیت ها افزایش یافت و سرانجام به کل استفاده از نمای شیشه ای ممنوع شد. شاید برخی ها به 
استفاده از نمای شیشه ای در برخی کشور ها ازجمله کشور های اروپایی اشاره داشته باشند، اما مسئله 
اینجاست که این کشور ها دارای آب و هوای مرطوب و بارانی هستند و به جذب نور خورشید نیاز دارند. 
برخلاف آنها شهر تهران دارای آب و هوای خشک اســت و نمای شیشه ای با شرایط اقلیمی و آب و 

هوایی ما سازگاری ندارد. ساختمان های شیشه ای اصلا برای شهر تهران مناسب نیستند.

نماهای شیشه ای باید برابرآتش سوزی و زلزله ایمن و مقاوم باشد
علاوه بر بحث شرایط اقلیمی، موضوع مخاطرات احتمالی هم درخصوص نمای شیشه ای 
ساختمان ها مطرح اســت. کوهزادی در این رابطه هم می گوید: »موضوع بعدی ایمنی 
نماهای شیشه ای است. جنس استفاده شده در این ساختمان ها باید در برابر حوادثی چون 
آتش سوزی و زلزله مقاوم باشد و مورد تأیید آتش نشانی قرار بگیرد. همچنین باید فضایی 
بالکن مانند وجود داشته باشد که درصورت سقوط احتمالی جلوی افتادن آن به طبقات 
پایین تر، خیابان و پیاده رو را بگیرد. متأســفانه به دلیل هزینه کمتر نمای شیشه ای در 
گذشته سازندگان مسکن به استفاده از این نما تمایل زیادی نشان می دادند و باز متأسفانه 

اغلب شیشه های به کار رفته در این نماها نیز از جنس درجه یک و مقاوم نیستند.«

پیشنهاد  شهرداری برای تغییر نمای ساختمان های شیشه ای
صارمی عنوان می کند که بــرای تغییر نما شــهرداری تهران حاضر به 
مشارکت با مالکان است و در این رابطه می گوید: »اینها چون پایان کار 
گرفته اند از منظر قانونی هیچ راهی برایشان متصور نیست، اما اگر افرادی 
به صورت داوطلبانه این کار را انجام دهند، ما در شهرداری تهران آمادگی 
داریم که هم نمای کاملا رایگان برای آنها طراحی کنیم و هم بدون دریافت 
هیچ هزینه ای اجازه تغییرات و تعمیرات به آنها بدهیم؛ یعنی هزینه ای 
برای پروانه یا طراحی نما پرداخــت نمی کنند و فقط اجرای آن بر عهده 
خودشان است. اگر چنین ظرفیتی وجود داشته باشد، ما برای همکاری 

آمادگی کامل داریم.« 

از اواخر 1400نمای شیشه ای کاملا ممنوع شد 
طبق توضیح صارمی، آخرین ساختمان های نمای شیشه ای 
شهر تهران به اواخر ۲ســال قبل برمی گردد و طی ۲سال 
اخیر هیچ نمای شیشه ای در شهر تهران ساخته نشده است: 
»طبق اصلاحیه نما در شورای ششم، سال ها بود که اجرای 
نمای شیشه ای به شکل 100درصد ممنوع بود، اما به دلیل 
نوع مقررات و ضوابط، اســتفاده از نمای شیشه ای به شکل 
قطعی ممنوع نبود و همچنان امکان خطا وجود داشت. تقریبا 
از اواخر 1۴00 بود که اجرای نمای شیشه به هر شکل و هر 

میزان در ساختمان ها ممنوع شد.«

مهدی اسماعیل پورگزارش
روزنامه نگار

علیرضا زاکانی، شــهردار تهران روز 

شهردار
گذشته با حضور در جمع خبرنگاران 
به پرسش اصحاب رسانه در حوزه های 

مختلف پاسخ داد.

روند برقی سازی در پایتخت
جمعه ۲9دی روز هوای پاک بوده است، ۲۳دستگاه 
در شهر در اجرای قانون هوای پاک مسئولیت دارند و 
شهرداری یکی از این دستگاه هاست. در این راستا چند 
اتفاق بزرگ دنبال شده که یک 
مورد از آن برقی سازی است 
و در قرارداد با شرکت های 
داخلــی و خارجــی عملا 
تهــران به ســمت 

برقی شدن می رود که آرزوی دیرینه ای بوده است.

اصلاح تقاطع های غیرهمسطح
از سال قبل اصلاح تقاطع های شهر و کاهش ترددهای 
بیش از حد آغاز شد، از 98 اصلاح تقاطع، تعدادی انجام 
شد و تا پایان امسال چند پروژه دیگر افتتاح می شود. با 
این روش روزانه یک میلیون لیتر بنزین کمتر مصرف 
می شود و راه مردم نیز ۷۳0کیلومتر نزدیک تر می شود.

هوشمندسازی در تهران
امسال ۲هزار هکتار گیاه مثمر در تهران کاشته شده 
اســت. در راســتای ایجاد هوای پاک و کاهش تردد، 
بخشی از خدمات ما هوشمندسازی خواهد شد که در 
دهه فجر تعدادی از آنها را افتتاح می کنیم. در حوزه 
پسماند نیز ۲ هفته پیش یک کارخانه افتتاح کردیم که 
انتقال برداشت پسماند را افزایش می دهد، ما به وظایف 
خود عمل کرده ایم، اما همچنــان در روزهای آلوده 
شرمنده مردم می شویم؛ بنابراین باید به دستگاه های 

دیگر کمک و به وظایف خود عمل کنیم.

سفر دوم شهردار به چین
این هفته سفر دوم ما به چین برای عقد 

قراردادها انجام می شود، در سفر اول تامین مالی صورت 
گرفت و این هفته قراردادها منعقد می شود و نیمه سال 

آینده آثار این قراردادها را خواهید دید.

افزایش صدور پروانه ساختمان
درباره دلیل افزایش صدور پروانــه در تهران با وجود 
کاهش این آمار در دیگر شــهرها بایــد گفت که در 
تهران طرح جامع و تفصیلی وجــود دارد، 9۳0هزار 
قطعه براســاس طرح جامع موجود است و اگر سالانه 
۲0هزار پروانه صادر شود هر ۴۶ســال یک بار تهران 

ساخته خواهد شد.

افزایش عمر ساختمان های تهران به 100سال
عمر ساختمان های تهران ۴۵ســال است و ما دنبال 
صنعتی سازی و افزایش عمر ساختمان ها به 100سال 

هستیم. 
صدور پروانه به 1۲هزار فقره نزدیک شده و امیدواریم 
به ۲0هزار فقره برسیم. این صدور پروانه با تراکم فروشی 
متفاوت است. اگر این کار را نکنیم خانه های فرسوده 
بر سر مردم آوار می شود و این یعنی مردم را با دستان 
خود به قتلگاه فرســتاده ایم. اگر صدور پروانه افزایش 

یافته، این افتخار ماست.

نمای شیشه ای برخی از ساختمان های شهر تهران پس از تذکر و انتقاد 
رئیس شورای شهر تهران، به یکی از مباحث و موضوعات روز در حوزه 
شهرسازی تبدیل شده است. اعمال محدودیت برای نماهای شیشه ای 

به اواسط دهه 80بر می گردد و به مرور با توجه به معایب و مخاطرات این 
نماهای ساختمانی در شهر تهران، چند ســالی است که اجرای نمای 
شیشه ای در پایتخت ممنوع اســت.  در همین رابطه معاون معماری و 
شهرسازی شهر تهران هم با بیان اینکه از حدود 2سال قبل استفاده از 
نمای شیشه ای به هر شکل و ترکیبی در پایتخت ممنوع شده است، از 
آمادگی مدیریت شهری برای کمک به اصلاح و تغییر نماهای شیشه ای به 

جا مانده از سال های گذشته خبر می دهد.

اجرای نمای ساختمان ها بر چه اساسی است؟ 
صارمی، معاون معماری و شهرسازی شهرداری تهران درخصوص بحث نمای ساختمان ها، 
با تأکید بر این موضــوع که طراحی و اجرای نما در تهران نمی تواند تقلیدی باشــد و نمای 
ساختمان ها باید متناسب با اقلیم و فرهنگ حاکم بر شهر باشد، در این رابطه می گوید: »بحث 
سیما و منظر شهری شبیه به لباس شهر است؛ یعنی مانند پوششی است که ما بر تن شهر 
می کنیم. این موضوع جزو حقوق عامه محسوب می شود. قاعدتا این لباس باید لباسی باشد 
که با فرهنگ، هویت، اقلیم، تاریخ و جغرافیای شــهری و همچنین آداب و سنن مردم شهر 
همخوانی داشته باشد. در یک مقطع زمانی در شهر تهران به شدت نماهای رومی و شیشه ای 
رایج شده بود. در برخی از کشورها که مباحث انرژی وجود دارد، اقلیم سرد و در طول سال 
چند ماه بارندگی دارند و دارای اقلیم خاص هستند، نمای ساختمان ها نیز متناسب با همان 
شرایط طراحی و ساخته می شود، اما شرایط ما با این کشورها هم به لحاظ اقلیمی و جغرافیایی 
و هم فرهنگی متفاوت است و در نتیجه باید نماهایی متناسب با شهر خودمان داشته باشیم.«

نمای شیشه ای 60 تا 70درصد انرژی را هدر می دهد
ماجرا از آنجا شروع شد که مهدی چمران، رئیس شورای شهر تهران با اشاره به مطالعات انجام شده روی ساختمان های نمای شیشه ای از اتلاف بالای انرژی در این 
ساختمان ها خبر داد و گفت: »در سال های گذشته به همراه دانشجویان، ساختمانی در خیابان آفریقا را که نمای شیشه ای داشت، به مدت یک هفته مورد ارزیابی 
قرار دادیم و به این نتیجه رسیدیم که در یک هفته بین ۶0 تا ۷0 درصد انرژی حرارتی و سرمایشی آن هدر می رود که این بسیار بد است. ساختمانی که نمای 

آن شیشه ای و به سمت غرب است، در بعدازظهر تابستان که آفتاب از غرب می تابد، با گرمای شدیدتری مواجه می شود و طبیعتاً مصرف انرژی بیشتری دارد.«

نوسازی خانه های فرسوده با تراکم فروش تفاوت دارد
پاسخ شهردار تهران به چند سؤال مهم

دیدهشوید در متـرومتـرو با 
تبلیغات محیطی ایستگاه های مترو

تبلیغات بدنه قطار
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